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Referat af møde i Rådgivningspanelet for DCE – Nationalt Center for 
Miljø og Energi 
Dato: 21. september 2022 kl. 10.15 – 14.15 
Sted: Frederiksborgvej 399, 4000 Roskilde 
 
Til stede: Prodekan Kurt Nielsen; Direktør Hanne Bach; Styrelseschef Steen Chri-
stensen; Vicedirektør Isabelle Navarro Vinten; Direktør Thomas Barfoed; Formand 
Claus Lind Christensen; Afdelingschef Jens Anton Thingstrøm Klinken; Direktør Si-
grid Andersen; Rådgiver Thomas Plesner; Chefkonsulent Kirsten Bang (referent) 
 
Fraværende: Kontorchef Jacob Møller; Chefkonsulent Michael Andersen; Afde-
lingschef Hans Roust Thysen; Miljøpolitisk chef Karin Klitgaard; Direktør Carl-Emil 
Larsen; Direktør Ole Morten Petersen; 
 
Inviterede deltagere: Janne Fritt-Rasmussen, Henning Heldbjerg og Jakob 
Tougaard, Inst. for Ecoscience, Aarhus Universitet 
 
 

 
 
 
 
 

 

Dagsorden 
1. Velkomst 
2. Mødets faglige emne: Grøn omstilling – klimaløsninger, miljøhensyn og 

naturbevaring hånd i hånd? 
3. Status for DCE 
4. Nyt fra Aarhus Universitet 
5. Panelets forslag til emner for næste møde 

 

Ad pkt. 1. Velkomst 
Kurt Nielsen bød velkommen og startede mødet med en kort præsentationsrunde. 
 
Kurt gav derefter en kort introduktion til og enkelte nøgletal for Aarhus universitet, 
og informerede om, at AU-tjenestestederne i hhv. Silkeborg og Kalø er flyttet ind på 
campus i Aarhus. AU udvider desuden i det tidligere Aarhus Kommunehospitals byg-
ninger på Nørrebrogade. 
 
Kurt orienterede desuden om at han pr. 1/10 2022 stopper som prodekan.  
 
Ad pkt. 2. Mødets faglige emne: Grøn omstilling – klimaløsninger, miljø-
hensyn og naturbevaring hånd i hånd? 
Hanne Bach introducerede til emnet og de mange dilemmaer mellem løsninger ifm. 
grøn omstilling og potentiel skabelse af nye miljøproblemer og/eller naturforstyrrel-
ser. 
 



 
 

  
  

Side 2/4 

 

AARHUS 
UNIVERSITET 
SCIENCE AND TECHNOLOGY 

 

Isabelle Vinten, Jens Anton Tingstrøm Klinken og Steen Christensen præsenterede 
hhv. Miljøstyrelsens, Danmarks Naturfredningsforenings og Grønlands Selvstyres til-
gang og synspunkter til udfordringer og løsninger i relation til Grøn omstilling. Isa-
belles og Steens præsentationer er vedlagt referatet (og ligger desuden på 
http://dce.au.dk/centret/raadgivningspanel/moedemateriale-og-referater/). 
 
Jens Anton Tingstrøm Klinkens oplæg havde fokus på vedvarende energi og om hvor-
dan DN ift. udviklingen af vedvarende energi ser klima og biodiversitet som ligestil-
lede. Der bør i udviklingen være opmærksomhed på:  
 
• Viden om naturforhold 
• Planlægningsværktøjer, der inkluderer natur 
• Tempo – politisk ønske, men der skal være tid til at undersøge tiltagenes even-

tuelle påvirkning ordentligt 
• Synergier – fokus på løsninger, der kan opfylde flere (klima-, natur- og miljø-) 

behov på en gang 
• Råstoffer – bør udvindes på miljømæssigt forsvarlige måder. 

Akademisk medarbejder Henning Heldbjerg, Inst. for Ecoscience, holdt oplægget 
”Grøn omstilling i landbruget – Ved vi, hvad det betyder for fugle og pattedyr?”, pro-
fessor Jakob Tougaard holdt oplægget ”Havvindmøller og havmiljøet – godt eller 
skidt?” og specialkonsulent Janne Fritt-Rasmussen holdt oplægget ”Nye brændstoffer 
med mindre svovl – miljømæssige fordele og udfordringer”. 
Præsentationerne er vedlagt referatet (og ligger desuden på http://dce.au.dk/cen-
tret/raadgivningspanel/moedemateriale-og-referater/). 
 
For alle tre oplæg var vigtigheden af kendskab til ”impact” på natur og miljø af 
politisk vedtagne ændringer et gennemgående element. Der var fra panelet stor 
anerkendelse af budskabet om, at der ofte mangler en viden om netop 
konsekvenserne af diverse politiske tiltag. Landbrugsaftalens mål om udtagning af 
100.000 hektar lavbundsjorde inden 2030 blev bl.a. nævnt som eksempel – også på, 
at der potentielt er mulighed for at undersøge forholdene (inkl. ”før-data”/baseline) 
op til 2030. Der var desuden et forslag om at screene for de beslutninger om 
forandringer, som forventes at påvirke natur og miljø mest, så pengene søges til og 
bruges på det mest relevante. 
 
Til oplæggene havde panelet desuden bl.a. følgende spørgsmål og kommentarer: 
 

• Hvem betaler for udarbejdelsen af VVM for de planlagte energiøer i Dan-
mark? – Det gør Energinet. 

• Kunne VVM for de planlagte energiøer i Danmark forbedres? – En mulighed 
var, at der blev stillet krav om at en del af VVM-midlerne blev brugt til at 
dække impact-undersøgelser. 

http://dce.au.dk/centret/raadgivningspanel/moedemateriale-og-referater/
http://dce.au.dk/centret/raadgivningspanel/moedemateriale-og-referater/
http://dce.au.dk/centret/raadgivningspanel/moedemateriale-og-referater/
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• Bliver DCE ”stillet foran en politisk vogn”? – Der er i DCE stor bevidsthed 
om armslængde og gennemsigtighed. Det i oplægget fra Jakob Tougaard om-
talte Offshore Vindenergi–Demonstrationsprojektet er et godt eksempel (fi-
nansieret af PSO-midler) 

• Der er behov for flere impact-studier ved siden af baselinestudierne, fx ved 
udtagning af lavbundsjord, kommunale naturprojekter. Krav om impact-stu-
dier kan være en myndighedsopgave at skrive ind som vilkår i godkendelser. 

• Opfordring til at overvåge hele det ”almindelige”, åbne land, ikke kun det 
kortlagte, interessante natur.  

• Der er et vindue lige nu til at gøre opmærksom på vigtigheden af at få under-
søgt ”X’ernes” miljøpåvirkning ifm. Power-to-X-teknologier fra start af. 

• DCE kunne samarbejde med universitetets ingeniører ift. udvikling af Power-
to-X-teknologier, der også ”holder” miljømæssigt.    

På Kurt Nielsens spørgsmål til panelet om, hvad DCE kan gøre for at gøre omverde-
nen klar over den manglende viden om impact, blev der bl.a. svaret: 
 

• Det er en politisk beslutning, at impact-studier inkluderes i VVM og derfor 
det politiske system, der bør informeres om vigtigheden, men der er også fra 
energiselskabernes side en bevidsthed om at få et grønt image, så formidling 
i den retning kan også være af betydning. 

• DCE opfordres til at formidle sin viden offentlig ved at skrive en kronik. 
• På baggrund af allerede eksisterende viden kunne DCE også bidrage til at 

pege på, hvor der ikke med den nuværende faglige viden kan forventes at op-
stå sideeffekter ved eventuelle klima-tiltag – f.eks. bidrage med at pege på 
bedst mulige placeringer af vindmøller (både på land og på havet) eller fx de 
bedste steder at udvinde sand. 

Kurt Nielsen takkede for en god drøftelse og mange gode input, som DCE vil tage 
med sig. 
 
Kurt orienterede desuden om et forslag fra Forum for Arktisk Forskning (FAF) til det 
arktiske klimaforskningsprogram ”Klimaforandringer og bæredygtige arktiske sam-
fund” - et 5-årigt program til samlet 300 mio. kr. Med en pointering af arktisk forsk-
nings relevans i en sikkerhedspolitisk kontekst har FAF sendt forslaget til Uddannel-
ses- og Forskningsstyrelsen med håbet om, at ministeren vil lade det indgå i forhand-
lingerne om forskningsreserven, evt. som et forskningsprogram under Det Frie 
Forskningsråd. 
 
Ad pkt. 3. Status og strategiske udfordringer for DCE  
Hanne Bachs præsentation, som bl.a. omfattede en orientering om Rammeaftalen 
med Miljøministeriet og ISO 9001-certificering af kvalitetsledelsessystemet for den 
forskningsbaserede rådgivning ved DCA og DCE, er vedlagt referatet (og ligger desu-
den på http://dce.au.dk/centret/raadgivningspanel/moedemateriale-og-referater/). 

http://dce.au.dk/centret/raadgivningspanel/moedemateriale-og-referater/
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Ad pkt. 4. Nyt fra Aarhus Universitet 
Se pkt. 1. 
 
Ad pkt. 5. Panelets forslag til emner for næste møde 
Der var et forslag fra panelet om oplæg fra DCE om, hvordan det danske landskab 
ændrer sig – og hvorvidt NOVANA-programmet følger ændringerne tilstrækkeligt. 
 
Panelet opfordres til at sende øvrige eventuelle ønsker til Kirsten Bang 
kib@dce.au.dk i god tid inden næste møde, som vil blive afholdt i efteråret 2023.  
 
 

mailto:kib@dce.au.dk

